

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION  
INFORMATORSBERICHTUNG  
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE

Brussels, March 1979

THE COMMISSION CALLS FOR THE PROHIBITION OF CERTAIN CARCINOGENIC  
GARMENTS<sup>1</sup>

On a joint proposal from Mr Davignon and Mr Burke, the European Commission has asked the Member States to prohibit the marketing of garments treated with trisphosphate by 1 January 1980 at the latest.

A group of toxicological experts brought together by the Commission have confirmed that this substance is carcinogenic in animals and may also constitute a cancer hazard to humans. The Commission has submitted a proposal to the Council for the harmonization at European level of provisions already introduced in certain Community countries.

Background

Trisphosphate is a substance in the manufacture of fireproof garments. On 8 August 1977 the Administration of the United States of America prohibited the sale of children's nightwear treated with trisphosphate (2,3-dibromopropyl) on US territory.

Laboratory tests carried out in the United States revealed the harmfulness of the substance:

- (a) mutagenicity tests have proved positive;
- (b) this substance is absorbed through the skin in rabbits and causes testicular atrophy and nephrosis;
- (c) the National Cancer Institute states that this substance is carcinogenic in both the rat and the mouse.

On 1 June 1978 the French Government introduced an emergency procedure suspending for a period of one year the manufacture, importation and marketing in France of children's nightwear fireproofed with trisphosphate. The French authorities thus took action to prevent imports from the US of trisphosphate-treated children's nightgowns from coming on the French market.

Following the example of the French, the Belgian Government issued a Royal Decree on 5 June 1978 prohibiting the marketing of garments and of fabrics intended for garment manufacture which had been treated with trisphosphate. The British Government has also notified the Commission of the introduction of such a prohibition.

<sup>1</sup> COM(79)123

The Commission considers that harmonization of national provisions is necessary if distortion of the Community market is to be avoided. In the case of trisphosphate a solution at Community level is all the more essential as this product is deemed dangerous.

As far back as 27 July 1976 the Council decided, on a proposal from the Commission, to approve a Directive on the approximation of national laws relating to the marketing and use of certain dangerous substances and preparations.<sup>1</sup>

---

<sup>1</sup>J.O. L 262 of 27.9.1979.

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, mars 1979

LA COMMISSION DEMANDE L'INTERDICTION DE CERTAINS VETEMENTS CANCERIGENES (1)

Sur proposition conjointe de MM. Davignon et Burke, la Commission européenne vient de demander aux Etats membres d'interdire au plus tard le 1er janvier 1980 la mise sur le marché de certains vêtements contenant du phosphate de tri.

Un groupe d'experts toxicologues réuni par la Commission a confirmé que ce produit est cancérigène chez les animaux et peut également présenter un risque de cancer pour l'homme.

La Commission a transmis une proposition au Conseil afin d'harmoniser au niveau européen les dispositions déjà prises par certains pays de la Communauté.

Historique.

Le phosphate de tri est un produit dont on s'est servi pour fabriquer des vêtements ignifugés.

Le 8 août 1977, l'administration des Etats Unis d'Amérique interdit la vente sur le territoire américain de vêtements de nuit pour enfants traités au phosphate de tri (2,3-dibromopropyle).

Aux Etats Unis en effet, des examens de laboratoire ont décelé la nocivité du produit :

- a) les tests de mutagénèse auxquels cette substance a été soumise, se sont révélés positifs ;
- b) cette substance est absorbée par la peau chez le lapin et est la cause de néphroses et d'atrophies testiculaires;
- c) la National Cancer Institute indique que cette substance est cancérigène tant chez le rat que chez la souris.

Le premier juin 1978, dans une procédure d'urgence, le Gouvernement français suspend pour un an la fabrication, l'importation et la mise sur le marché français de tous les vêtements et articles textiles ignifugés au phosphate de tri. Les autorités françaises réagissent ainsi contre l'apparition sur le marché français de vêtements de nuit pour enfants traités au phosphate de tri, importés des Etats Unis.

Le Gouvernement belge, suit l'exemple français et interdit par arrêté royal du 5 juin 1978 la mise dans le commerce de vêtements et de tissus traités au phosphate de tri, destinés à la fabrication de vêtements.

Le Gouvernement britannique a également communiqué à la Commission l'introduction d'une telle interdiction.

(1) COM(79) 123

La Commission estime que l'harmonisation de dispositions nationales est nécessaire si l'on veut éviter de créer des distorsions au sein du marché communautaire.

Dans le cas du phosphate de tri, une solution au niveau communautaire est d'autant plus nécessaire que ce produit est à considérer comme une substance dangereuse. Rappelons que le 27 juillet 1976, le Conseil a décidé, sur proposition de la Commission, d'approuver une directive qui assure le rapprochement des législations nationales tendant à limiter la mise sur le marché et l'emploi de certaines substances et préparations dangereuses (1).

---

(1) J.O. L 262 du 27.6.1976